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وزیر صمت:

اصلاحات نرخ خودرو، کمتر از تورم بود
وزیر صمت اظهار داشت: تورم کشور ما بالای 40 درصد است ولی از ابتدای سال تا 
امروز تنها 18 درصد افزایش قیمت خودرو را شاهد بودیم. به عبارتی اصلاح قیمت 
خودرو به میزان نصف مقدار تورمی بوده که در بازار و کالاها وجود دارد. این موضوع 
باعث می ش�ود که میزانی گردش مالی در خودروس�ازی افزایش یافته و تا حدی از 

زیان آنها کاسته شود.
س��ید رضا فاطمی امی��ن در گفت وگو با ایلن��ا پیرامون افزایش قیم��ت 10 تا 18 درصدی 
محصولات خودروسازان اظهار کرد: ستاد تنظیم بازار در این زمینه یک مصوبه داشت که البته 
به معنای افزایش قیمت نبود، باید توجه داش��ت که در چند ماه گذش��ته یعنی از اردیبهشت 
ماه تا امروز قیمت خودروها تثبیت شده و افزایشی نداشت اما از طرف دیگر قیمت مواد اولیه 
و ملزومات تولید افزایش یافته بود. یک روالی از قبل در کشور وجود داشت که هر شش ماه 
یک بار این آثار تورمی در قیمت خودرو تعدیل شود.  وی افزود: آنچه که بر مردم تاثیر دارد 
قیمت های بازار است و نه قیمت های کارخانه.  یک شکاف قابل توجه بین قیمت های کارخانه 
و بازار وجود دارد که در واقع یک رانت اس��ت. کس��ی که خودرو را از خودروساز می خرد بین 
پنجاه تا صد و پنجاه میلیون تومان منفعت به دست می آورد. وی افزود: ما باید به تولید کمک 

کنیم که بتواند علاوه بر ارتقای کیفیت، افزایش تولید نیز داشته باشد.
وزیر صمت تصریح کرد: با برنامه ای که تنظیم شده از این هفته به طور مرتب هر هفته در 
روزهای دوش��نبه و سه ش��نبه پیش فروش خواهیم داشت، یعنی یک روز ایران خودرو و یک 
روز سایپا پیش فروش خواهند داشت، بنابراین تا پایان امسال بیش از صد و سی هزار دستگاه 

تحویل داده خواهد شد و به همین میزان هم برای سال آینده پیش فروش می شود.
وی همچنین خاطرنش��ان ساخت: اصلاحات در قیمت بسیار کمتر از تورم بوده  است. تورم 
کش��ور ما بالای 40 درصد اس��ت ولی از ابتدای س��ال تا امروز تنها 18 درصد افزایش قیمت 
خودرو را شاهد بودیم.  به عبارتی اصلاح قیمت خودرو به میزان نصف مقدار تورمی بوده که 
در بازار و کالاها وجود دارد. این موضوع باعث می شود که میزان گردش مالی در خودروسازی 
افزایش یافته و تا حدی از زیان آنها کاس��ته ش��ود. به تبع این عوامل می تواند باعث افزایش 
تولید ش��ود. امیدوارم که این 260 هزار دستگاهی که تا پایان سال عرضه خواهد شد بازار را 

متعادل کند.

معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران خبر داد؛

تشدید نظارت و بازرسی بر بازار اقلام پر مصرف 
»شب یلدا«

معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران از اجرای طرح تشدید نظارت و بازرسی 
بر بازار اقلام پر مصرف شب یلدا با همکاری دستگاه های ذی ربط خبر داد.

 به گزارش اتاق اصناف ایرام، بهنام نیک منش بیان کرد: با توجه به فرارس��یدن ایام پایانی 
فصل پاییز و قرارگرفتن در آستانه آیین باستانی »شب یلدا« و در پی افزایش تقاضای عمومی 
جهت خرید میوه، آجیل و خش��کبار، گل، طلا، جواهر و بدلیجات طرح تش��دید بازرس��ی و 
نظارت اجرا می ش��ود. وی افزود: در این راستا علاوه بر استفاده حداکثری از ظرفیت بازرسان 
اتحادیه های مربوط در قالب گشت های مشترک با بازرسان سایر دستگاه ها از جمله تعزیرات 
حکومتی، وزارت صمت و وزارت جهاد کش��اورزی و بسیج اصناف همکاری خواهیم داشت تا 
با کنترل بر بازار از هرگونه گران فروشی یا کمبود کالا در این ایام جلوگیری شده و از حقوق 

مصرف کننده صیانت شود.
نیک منش گفت: در این طرح علاوه بر بازرس��ی های میدانی، بر رس��یدگی در کوتاه ترین 

زمان ممکن به شکایات احتمالی مصرف کنندگان تاکید شده است.

مدیرکل طرح و برنامه سازمان زمین شناسی هشدار داد:

زنگ خطر برای آینده تامین منابع معدنی مورد نیاز 
صنایع کشور

مدیرکل طرح و برنامه س�ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور گفت: در 
حوزه اکتشاف ذخایر معدنی نکته مهم و حیاتی برای کشور وجود محدودیت جدی 

در ذخایر کشف شده تاکنون به نسبت تولید و مصرف صنایع است.
»رضا جدیدی« بیان داش��ت: مبنای همه برنامه ریزی ها در تولید اطلاعات پایه حاکمیتی و 
اکتشاف منابع جدید توجه به این مقوله در قالب طرح پایش ذخایر معدنی و اکتشاف هدفمند 
است که در این راه وجود منابع مناسب مالی، نیروی انسانی متخصص کافی در بخش دولتی 

و خصوصی و همچنین تجهیزات و فن آوری های به روز لازمه حل این مشکل است.
وی بیان داشت: با ادامه روند کنونی و همچنین با توجه به زمان بر بودن فرآیند اکتشاف تا 
بهره برداری از معدن، این امر مناس��ب به نظر نمی رس��د و این زنگ خطری است برای آینده 

تامین منابع معدنی مورد نیاز صنایع کشور که هرچه زودتر باید چاره اندیشی شود.
مدیرکل طرح و برنامه س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، با تاکید بر این که 
به طور معمول در همه کش��ورهای توس��عه یافته مقوله اکتشاف اولیه و تولید اطلاعات پایه بر 
عهده سازمان های زمین شناسی و در زمره فعالیت های حاکمیتی است، افزود: در این مرحله 
ریسک سرمایه گذاری بالا و جذابیت سرمایه گذاری برای بخش خصوصی برای تولید اطلاعات 
ناچیز و حتی نامعقول اس��ت. به گفته وی، در کش��ور ما در س��ال های اخیر با توجه به ظهور 
شرکت های قدرتمند دولتی– خصوصی با قدرت مالی و منابع کافی، نوعی آمیختگی نامناسب 
در فعالیت های حاکمیتی و نوع س��رمایه گذاری بوجود آمده که نتیجه آن عدم کش��ف ذخایر 
ب��زرگ در کلاس جهان��ی، دوباره کاری های غیرعلمی و صرف مناب��ع مالی هنگفت به صورت 

واگرایانه و غیرهدفمند بوده است.
جدیدی تصریح کرد: در این میان به دلیل نبود مدیریت مناسب در روند برنامه ریزی کشور 
در حوزه زمین شناس��ی، اکتش��اف و معدن کاری، بدنه حاکمیت روزبه روز ضعیف تر ش��ده و 
اکنون به مرحله ای نزدیک می شویم که اطلاعات پایه مورد نیاز کشور در حوزه زمین شناسی 
به عنوان لازمه توسعه زیرساخت های عمرانی، شهری، تاسیسات بزرگ عمرانی و شریان های 
حیاتی و همچنین اطلاعات به روز پایه در اکتشاف ذخایر معدنی کشور به ویژه ذخایر پنهان و 

کشف نشده موجب شکل گیری محدودیت های جدی زیرساختی و معدنی شده است.
امکان ورود سرمایه به حوزه اکتشاف و تولید اطلاعات پایه وجود دارد

وی خاطرنش��ان کرد: نب��ود امکان تامین منابع مالی س��ازمان های حاکمیتی دولتی و نبود 
ظرفیت قانونی مش��ارکت با س��رمایه گذاران بخش خصوصی، در فرآیند تولید اطلاعات پایه 
زمین شناسی و اکتشافی وجود دارد که تعریف و طراحی مدل های برُد- برُد برای بدنه دولت 

و بخش خصوصی در این روند ضروری به نظر می رسد.
این مس��وول از رایزنی های گس��ترده س��ازمان زمین شناسی در سه س��ال اخیر خبر داد و 
گفت: امکان ورود س��رمایه و تامین منابع مالی به حوزه اکتش��اف و حتی تولید اطلاعات پایه 
زمین شناس��ی و شناسایی ذخایر جدید معدنی وجود دارد که لازمه آن تعریف قوانین، منابع 
مالی پایدار و ظرفیت های قانونی جذب سرمایه از سوی بخش خصوصی و بنگاهای اقتصادی 
است. به گفته وی، سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در مطالعات گسترده خود 
و همچنین در نظر گرفتن پارامترهای آمایش س��رزمین و در راس��تای استفاده بهینه از توان 
س��رزمینی به وجود تیپ های متنوع اکتشافی و معدنی در کشور یقین دارد که لازمه بالفعل 

کردن آن، اکتشاف هدفمند و پیشرفته در این حوزه است.
جدیدی با اشاره به این که این موضوع با توجه به وجود ذخایر بزرگ معدنی در کشورهای 
همسایه و چگونگی مواجهه آنها با استفاده درست از منابعشان به خوبی نمایان است، افزود: 
ایران از نظر س��رزمینی، تنوع خاس��تگاه های زمین شناس��ی و وجود ذخایر معدنی موقعیت 
منحصر به فردی در منطقه دارد که تا کنون از دید تصمیم سازان و برنامه ریزان مغفول مانده 

که با توجه مناسب و صرف منابع هدفمند می توان تحول بزرگی در این حوزه رقم زد.
وی با اش��اره به مطالعات انجام شده درباره نقش چرخه معدن کاری در تولید ناخالص ملی 
کشورها و مقایسه آن با کشورمان، تصریح کرد: در مقایسه با 1۹1 بیلیون دلار تولید ناخالص 
ملی س��ال 2020 میلادی، نقش معدن در این پارامتر چیزی در حدود هش��ت دهم درصد 
است که با توجه به پتانسیل های طبیعی موجود و ظرفیت های بالقوه عدد قابل قبولی نیست 

و انتظار بیشتری از آن داریم.
به گزارش ایرنا، ایران دارای 81 نوع از انواع مختلف مواد معدنی اس��ت. ذخایر اثبات ش��ده 
سنگ آهن ایران به مقدار 2.۷ میلیارد تن )هشت دهم درصد کل ذخایر جهان( و ذخایر سنگ 
معدن مس به مقدار 2.6 میلیارد تن )چهار دهم درصد از ذخایر جهانی( است. ایران همچنین 

دارای 11 میلیون تن روی )چهار درصد از ذخایر جهانی( است.
کل ذخایر اثبات شده معادن ایران در حدود 60 میلیارد تن برآورد شده که با اجرای اولویت 
نخست اکتش��افی کشور در گستره  ای به مساحت ۵00 هزار کیلومتر مربع، انتظار می رود به 
بیش از 100 میلیارد تن برسد. از این رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از حوزه  های مهم 

و اثرگذار در تولید و تجارت کشور به شمار می آید.

رئی�س س�ازمان حف�ظ نبات�ات در خصوص 
ه�ای  محمول�ه  س�ازمان،  ۱۰۰روزه  عملک�رد 
کش�اورزی برگشت داده ش�ده، کیفیت سموم 
استفاده ش�ده و همچنین کشف سموم تقلبی 

در سراسر کشور توضیحاتی ارائه داد.
به گزارش ایس��نا، کیخس��رو چنگلوایی در نشست 
خبری که امروز در تش��ریح دستاوردهای ۱۰۰روزه 
س��ازمان حفظ نباتات برگزار ش��د در پاس��خ به این 
س��وال که با توجه به برگش��ت محموله های سیب 
زمینی و فلفل به کش��ور آیا  س��ازمان حفظ نباتات 
نظارتی بر س��امت  محصولات صادر ش��ده دارد یا 
خیر، گفت: هیچ محموله ای از سیب زمینی به کشور 
برگشت نخورده است. تنها در خاک دو محموله ۲۵ 
تنی صادر ش��ده نماتد پیدا شده است. با هماهنگی 
هایی که انجام دادیم مقرر ش��د هر محموله س��یب 
زمینی قبل از صادر ش��دن پاکس��ازی شده و عاری 

از خاک شوند.
وی ادام��ه داد: بنابر قانون، س��ازمان حفظ نباتات  
وظیف��ه نظ��ارت بر آف��ات، بیماری ه��ا و علف هرز 
محصولات کش��اورزی و گواهی های بهداش��ت را بر 
عهده دارد. همچنین نظارت کیفی بر س��موم تولید 
شده داریم. در بازار و کارخانه اکیپ های حضور دارند 

که از این سموم نمونه برداری می کند.
رئی��س س��ازمان حف��ظ نبات��ات اضافه ک��رد: در 
خصوص اس��تفاده از س��موم آموزش هایی داده شده 
است. نظارت هایی حین  سم پاشی به لحاظ رعایت 
نوع و دز س��م انجام می ش��ود. ولی نکته اینجاست 
که ۲۰۰هزار بهره بردار در این بخش داریم و نظارت 

روزانه این تعداد امکان پذیر نیست.
وی همچنین در خصوص ممنوعیت واردات فلفل 
از ایران به روس��یه نیز گفت:روسیه اعام کرده است 
که در محموله های فلفل ایران ۴نوع س��م پیدا شده 
که این سموم در روسیه ثبت نشده است. این موضوع 
اولین بار اس��ت که مطرح می شود. قرار است بعد از 
این در محصولاتی که به روسیه صادر می شود صرفاً 

از س��موم استفاده شود که روسیه آنها را تایید کرده 
باش��د و میزان باقی مان��ده هم در محصولات رعایت 

شود.
وی در ادامه گفت: این ۴سمی که سرویس فدرال 
نظارت بر حقوق مصرف کنندگان روسیه استفاده آن 
را ممنوع کرده سالهای سال است که در محصولات 
کشور ما اس��تفاده و این محصولات به روسیه صادر 
می ش��وند. همچنین این س��موم در ۱۲۰کشور دنیا 

نیز مورد استفاده قرار می گیرند.
چنگلوای��ی تصری��ح کرد:بازگش��ت محصول بین 
کشورها اقدام طبیعی ای است. ما نیز ۵هزارتن گندم 
روسیه و یا جوی برزیل را بازگرداندیم. البته باید این 

مسائل را به حداقل برسانیم.
وی همچنین درخصوص نخل های برگش��ت داده 
ش��ده به کش��ور نیز گفت: نخل هایی که به کش��ور 
برگشت داده شده به هیچ عنوان مشکل قرنطینه ای 
نداشته اس��ت. بلکه در گواهی بهداشت آن ها دست 

برده شده و جعل صورت گرفته است. همکاران ما در 
حفظ نباتات نامه ای را به دادستان بوشهر فرستادند 

و قطعاً این موضوع رسیدگی خواهد شد.
به گفت��ه وی در حقیقت برای صادرات ۲۹۰ اصله 
نخل مجوز داده شده بود اما با دست بردن در گواهی 
های بهداشت تعداد آن را به بیش از ۴۰۰ اصله نخل 

رساندند.
این مقام مسئول در سازمان حفظ نباتات در بخش 
دیگری از صحبت هایش به فروش س��م های تقلبی 
نیز اش��اره کرد و گفت: یکی از مش��کات ما فروش 
س��م از طریق فضای مجازی است. مقداری زیادی از 
سم های تقلبی نیز به این شکل فروخته می شوند. با 
پلیس فتا در  این خصوص وارد مذاکره ش��ده ایم و از 
مقامات قضایی نیز درخواست کردیم که فروش سم 
تقلبی به صورت اینترنتی مصداق جرم تلقی ش��ود و 

قابل پیگیری باشد.
وی در ادامه گفت: آبان ماه مانور سراس��ری کشف 

س��موم تقلبی انجام دادیم که حدود دو هزار و ۶۶۰ 
لیتر  دراس��تان های مختلف سموم تقلبی کشف شد. 
اوای��ل دی ماه نی��ز مانور سراس��ری دوم را خواهیم 

داشت.
رئیس س��ازمان حف��ظ نباتات  به کیفیت س��موم 
اش��اره کرد و گفت: در سال زراعی گذشته در سطح 
دو میلی��ون و ۴۰۰ ه��زار هکتار با آفت س��ن گندم 
مبارزه کردیم. با توجه به خشکسالی بی سابقه سال 
گذش��ته پیش بینی می شد که گندم های سن زده 
رکورد تاریخی داش��ته باشند. در سال زراعی قبل از 
آن حدود ۹۷ هزار تن گندم سن زده  بالای ۲درصد 

داشتیم که این عدد در سال زراعی
 قبل به ۳۷هزارتن رسید. یعنی اگر کیفیت سموم 
مشکل داش��ت این کاهش را شاهد نبودیم. هرچند 
تاکید می کنیم که س��موم بد کیفیت و کم کیفیت 

وجود دارد ولی در حال مبارزه با آن هستیم.
وی در پاس��خ به چرایی افزایش قیمت سموم نیز 
گفت: سمومی که در کشور استفاده می شود وارداتی 
است. وقتی پایه نرخ دلار وارداتی آن از ۴۲۰۰ تومان 
به ۲۵ هزار تومان می رس��د طبیعتاً قیمت س��م نیز 
افزایش می یابد. البته این نکته نیز حائز اهمیت است 

که در سم گرانی داریم ولی گرانفروشی نداریم.
چنگلوایی در ادامه در خصوص خبر تایید نش��دن 
کیوی ایران به دلیل اس��تفاده از س��موم کشاورزی 
توس��ط هند نیز گفت: به صورت رسمی این موضوع 
به وزارت جهاد کش��اورزی یا س��ازمان حفظ نباتات 
اعام نشده است تا آن را پیگیری کنیم. در حقیقت 
تا کنون چنین نامه ایی را از سازمان متناظر در هند 

دریافت نکردیم.
وی ادام��ه داد: ام��ا به ط��ور کل تولی��د کننده و 
صادر کننده اگر می خواهند تولیداتش��ان اس��تمرار 
داش��ته باش��د و از طرفی بازارهای هدف را از دست 
ندهند ابتدا به س��اکن باید به کیفیت، بس��ته بندی، 
استانداردهای کشور هدف، مبارزه به موقع با آفت و 

... توجه ویژه ای کنند.

عضو اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: افغانستان می تواند مواد 
اولیه ما را تامین کند و ما در داخل کشور فرآوری کنیم و با توجه 

به دسترسی که به آب های گرم داریم بتوانیم آن را صادر کنیم.
بهرام ش��کوری در گفت وگو ب��ا خبرنگار اقتصادی ایلن��ا در مورد خبر 
منتش��ر ش��ده از وزارت صمت مبنی بر واردات س��نگ آهن و دیگر مواد 
اولیه معدنی از س��ه کشور قزاقستان، ونزوئلا و پاکستان در قبال صادرات 
به این کش��ورها اظهار کرد: طبیعتا اگر ما در آینده بخواهیم چش��م انداز 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد را داش��ته باش��یم باید یک بخش عمده ای از 
توسعه را به سواحل جنوبی منتقل کنیم. با مصرف داخلی 2۷ میلیون تن 
فولادی که داریم، با چش��م انداز ۵۵ میلیون تن تولید حدود 18 میلیون 

تن را باید صادر کنیم.
وی افزود:  اگر بخواهیم  به این هدف برس��یم باید در س��واحل جنوبی 
و در کن��ار آب کارخانه های ف��ولاد را ایجاد کنیم. این موضوع چند دلیل 
عمده دارد اول اینکه بتوانند محصول خود را بفروشند و هزینه های حمل 
و نقل کمتری را بپردازند، دلیل دوم این اس��ت که مواد اولیه خود را که 

سنگ آهن اس��ت بتوانند از دیگر کشورها با کمترین هزینه تامین کنند 
و سوم اینکه آب خود را تامین کنند. در نتیجه ما نیازمند واردات سنگ 

آهن در آینده خواهیم بود.
عض��و ات��اق بازرگانی ایران توضیح داد: اگر بنا باش��د که این واردات از 
کشورهای CIS باشد با اینکه عملی است اما ما مشکلی را در شمال شرق 

کشور برای تامین سنگ آهن نداریم. چراکه معادن سنگ آهن کشور در 
این منطقه مواد اولیه کارخانه های فرآوری سنگ آهن را تامین می کنند. 
ما باید برای صادرات به فکر تامین سنگ آهن باشیم که می تواند از طریق 
دریایی به دس��ت ما برس��د. وی در ادامه با اش��اره به معادن افغانستان و 
ارجح دانس��تن این کشور نس��بت به کشورهای مورد اشاره گفت: یکی از 
کش��ورهایی که به ما نزدیک اس��ت و پتانسیل معدنی بسیار بالایی دارد، 
افغانس��تان است. افغانستان به آب هم دسترسی ندارد و بخش بزرگی از 
معدن س��نگان هم در افغانستان است. بنابراین یکی از کشورهایی که ما 

باید در حوزه معدن در آن سرمایه گذاری کنیم در این کشور است.
شکوری اضافه کرد: افغانستان می تواند مواد اولیه ما را تامین کند و ما 
در داخل کش��ور فرآوری کنیم و با توجه به دسترسی که به آب های گرم 
داریم بتوانیم آن را صادر کنیم. این موضوع هم به نفع افغانس��تان و هم 
به نفع ایران است. بنابراین افغانستان گزینه بسیار مناسب تری نسبت به 
قزاقستان یا دیگر  کش��ورهای مورد اشاره دارد. چراکه مسافت زیادی را 

برای رسیدن مواد اولیه به کشور ما را دارند.

عضو اتاق بازرگانی ایران

افغانستان برای سرمایه گذاری معدنی ارجحیت دارد

یک کارشناس اقتصادی گفت: دولت باید از طریق بخش خصوصی 
و مدل های خلاقانه تامین مالی مانند شرکت سهام عام پروژه و تهاتر 

با حواله فیزیکی نفت به تامین مالی صنعت بپردازد.
سید علی مرتضوی در گفت و گو با مهر، در رابطه با تغییرات لایحه بودجه 
1401 در حوزه تولید و صنعت، اظهار کرد: در 60 س��ال اخیر متوسط رشد 
اقتصادی کش��ور کمتر از 4 درصد بوده و در این مدت نوس��انات بسیاری بر 
کشور تحمیل ش��ده است، اما تنها در دورانی رش��د اقتصادی نسبتاً پایدار 
داشتیم که توانسته بودیم این درآمدها را صرف تقویت صنایع پیشران کنیم 

و به نوعی صنایع لوکوموتیو را راه بیاندازیم.
این کارش��ناس اقتصادی ادامه داد: طی چهار س��ال اخیر متوس��ط رشد 
تش��کیل سرمایه ناخالص منفی بوده اس��ت، بدین معنا که تشکیل سرمایه 
حتی نتوانسته جبران استهلاک س��رمایه شود و ما نتوانسته ایم بین میزان 
سرمایه گذاری و تولید رابطه ایجاد کنیم که در نتیجه آن تولیدی ها و صنایعی 
که مس��تهلک شده اند نیز جایگزینی نداشته اند. نکته دیگری که باید به آن 
اشاره شود این است که قرار بود بر اساس قانون برنامه ششم توسعه متوسط 
رش��د نرخ تشکیل سرمایه ثابت 21.4 درصد باشد اما این در حالی است که 
این نرخ در 4 س��ال اخیر منفی شد که نشان می دهد ما در رکود اقتصادی 

بسیار شدیدی به سر می بریم.
وی افزود: نکته دیگری که باید در بخش صنعت به آن اش��اره ش��ود این 
است که متأسفانه متوس��ط رشد ارزش افزوده بخش صنعت از سال 1۳۹1 
ال��ی 1۳۹۷، تنها حدود ش��ش دهم درصد بود و این ش��اخص برای بخش 
معدن در س��ال ۹1 تا ۹۷، منفی 0.8 درصد بوده است. بدین معنا که ما در 

دو بخش مهم صنعت و معدن در کشور طی 10 سال گذشته به شدت دچار 
رکود بودیم و عملاً درجا زده ایم. تمامی این موارد بیانگر این است که تولید 
و صنایع پیش��ران را باید فعال کنیم تا کشور را از این وضعیت رکود تورمی 

نجات دهیم.
ش�رکت های س�هام عام پروژه، بهترین م�دل تأمین مالی صنعت 

هستند
مرتض��وی در مورد اینکه چه تغییراتی در لایح��ه بودجه 1401 در حوزه 
صنعت رخ داده اس��ت، گفت: در عمل تبصره های مختلف بودجه به صنعت 
مربوط است اما نمی توان گفت که منحصراً یک الی 2 تبصره آن به صنعت 
ارتباط دارد چرا که به صورت غیرمس��تقیم در تبصره 2 لایحه بودجه بحث 
واگذاری شرکت های غیردولتی را داریم و در تبصره ۳ لایحه بودجه، به بحث 
فاینانس و تأمین مالی خارجی اشاره شده است. در تبصره 4 و ۵ لایحه نیز 
به تأمین مالی داخلی از محل اوراق و مشارکت بخش های غیر ولتی پرداخته 
شده است. اگر بخواهیم 2 تبصره را به صورت جزئی و تخصصی مدنظر قرار 
دهیم تبصره ۷ موضوع های صنعتی و معدنی در آن پرداخته می شود و تبصره 
18 که بحث وام های حوزه اشتغال است. این 2 تبصره می توان گفت که به 

نوعی بیشترین ارتباط را با صنعت و تولید در بودجه های سالانه دارد.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد:
رکود ۱۰ ساله صنعت و معدن

تشریح جزییات ممنوعیت واردات فلفل به روسیه
عدم تایید سلامت کیوی ایران در هند هنوز رسما اعلام نشده

رئیس سازمان امور عشایر کشور:

خشکسالی ظرفیت مراتع عشایری کشور را کاهش داد
 پیشنهاد استفاده از »آب کارستی«

 برای رفع تنش آبی در کشور
رئیس سازمان امور عشایری کشور با اشاره به خشکسالی 
در س�ال زراعی گذشته گفت: خشکس�الی ظرفیت مراتع 

عشایری کشور را کاهش داده است.
ش��اهپور علایی مقدم در نشست ش��ورای عشایر خوزستان که 
امروز، 20 آذرماه در اهواز برگزار ش��د، اظهار کرد: خشکسالی که 
در سال زراعی گذشته اتفاق افتاد خشکسالی بسیار سختی بود و 

ظرفیت مراتع عشایری را کاهش داد.
به گزارش ایس��نا، وی افزود: از ح��دود 8.2 میلیون میزان بهره 
برداری از مراتع کشور در شرایط عادی، یک میلیون و ۹00 هزار 

تن ظرفیت مراتع کشور از نظر علوفه کاهش یافته است.
رئیس س��ازمان امور عشایری کش��ور گفت: برای تعدیل و مدیریت خشکس��الی در جامعه عشایری کشور، 
تصمیمات اساسی اتخاذ شده است. تخصیص علوفه مدت دار به عشایر برای تعلیف دام ها توسط عشایر یکی 
از این تصمیمات است. علایی مقدم با اشاره به توزیع دامدار کارت میان عشایر کشور عنوان کرد: این کارت، 
یک کارت اعتباری برای خرید علوفه از طریق شبکه تعاونی است و منابع این کارت ها توسط بانک کشاورزی 

تامین شده است تا عشایر بتوانند علوفه مورد نیاز دام های خود را خریداری کنند.
وی ادامه داد: بحث خرید حمایتی دام عش��ایری یکی دیگر از تصمیمات اساس��ی اتخاذ ش��ده برای بهبود 

وضعیت عشایر است.
رئیس سازمان امور عشایری کشور گفت: همچنین حدود ۳00 هزار راس دام پرواری به چهار کشور عمان، 
قطر، عراق و کویت صادر خواهد ش��د که از این میزان، س��هم استان خوزس��تان ۵0 هزار راس دام است. هر 
کیلوگرم از این دام ها به قیمت 62 هزار تومان از دامداران خریداری می شود و بعد از صادرات، اضافه ارز به 

صورت نهاده و یا نقدی در اختیار عشایر قرار داده می شود.

مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت گفت: با توجه به وجود 
پتانس��یل آب کارس��تی در بیش از ۳0 درصد وس��عت کش��ور، 
می تواند منبع بس��یار خوبی برای رفع مش��کل تنش آبی به ویژه 

در شهرها و مناطق زاگرس نشین باشد.
»علیرضا ش��هیدی« در گفت وگ��و با ایرنا، افزود: »کارس��ت« 
پدیده ای در پوس��ته زمین اس��ت که آثار آن به صورت حفره و 
غار در س��طح زمین و هم در زیر س��طح زمین دیده می ش��ود و 
به علت شکس��تگی و انحلال سنگ ها به ویژه سنگ های کربناته 

شکل می گیرد.
رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی خاطرنشان کرد: در همه جای جهان پتانسیل آب کارستی 
وجود دارد، به طوری که نزدیک به 2۵ درصد جمعیت جهان و بیش از نیمی از کشورهای اروپایی تامین آب 

خود را از آب کارستی انجام می دهند.
وی بیان داشت: شهر شیراز از دیرباز از پتانسیل آب کارستی استفاده می کرده و در طبس، اصفهان و برخی 

دیگر از نقاط کشور نیز سابقه استفاده از این نوع آب وجود دارد.
ش��هیدی تصریح کرد: اکنون سازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی نقشه سنگ های کربناته کشور که 
می تواند پتانس��یلی برای وجود آب کارس��تی باشد را تهیه کرده که وجود آب کارستی در ۳0 تا ۳۵ درصد از 

مساحت کشور را نشان می دهد.
وی بیان داش��ت: بین 10 تا 1۵ میلیارد مترمکعب پتانس��یل آب کارس��تی در کشور وجود دارد که تاکنون 
اس��تفاده مناس��بی از آنها نش��ده اس��ت، به همین دلیل روانه رودخانه ها و دریاها ش��ده یا در دشت ها تبخیر 

می شوند.
معاون وزیر صنعت تاکید کرد:  آب کارستی کیفیت بالایی دارد و برای آشامیدن بسیار مناسب است.


